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 PROTOKÓŁ Nr 70/2023 
LXX sesji Rady Osiedla Krzyżowniki-Smochowice 

z 11 września 2023 r. 
Miejsce obrad – Filia nr 16 Biblioteki Raczyńskich przy ulicy Muszkowskiej 1a 

  
1. Otwarcie sesji, powołanie protokolanta, przedstawienie porządku obrad. 
Sesja rozpoczęła się o godz. 19:12. Sesję otworzył i przewodniczył obradom Przewodniczący 
Rady Osiedla p. Przemysław Polcyn. Przewodniczący Rady powitał zebranych, stwierdził 
obecność 11 radnych. Lista obecności stanowi załącznik nr 1 do protokołu. Na protokolanta 
powołano p. Sulisławę Głodowską, pracownika Oddziału Obsługi Północ Wydziału Wspierania 
Jednostek Pomocniczych Miasta. Przewodniczący Rady przedstawił proponowany porządek 
obrad, który stanowi załącznik nr 2 do protokołu. 
 
2. Oświadczenia. 
Brak. 
 
3. Komunikaty. 
Przewodniczący Rady poinformował, że: 
▪ kolejne sesje planowane są na 2 października i na 6 listopada, 
▪ w dniu 11 września wyłożono protokół z sesji z dnia 4 września. 
Przewodniczący Rady przypomniał także harmonogram prac nad Poznańskim Budżetem 
Obywatelskim 2024. 
 
4. Informacje Komisji działających przy Radzie Osiedla. 
Przewodniczący Komisji Planowania, Porządku i Bezpieczeństwa p. Witold Puchalski 
poinformował, że: 
▪ organizowana jest akcja sprzątania świata w dniach 15-17 września, 
▪ Zarząd Dróg Miejskich podjął działania dotyczące napraw dróg na terenie Osiedla oraz 
poczyniono uzgodnienia dotyczące realizacji zadań przekazanych do realizacji, 
▪ odbyło się spotkanie Zespołu Konsultacyjnego ds. jednostek pomocniczych miasta, na którym 
zaprezentowano projekt dróg z płyt ażurowych. 
 
5. Informacje Zespołu redakcyjnego „Nasze Krzyżowniki–Smochowice”. 
Przewodniczący Zarządu p. W. Puchalski poinformował, że termin przekazania materiałów 
do kolejnego numeru gazetki wyznaczono na 24 września. 
 
6. Sprawozdanie Zarządu z wydanych opinii i rozpatrzonych spraw w związku 

z upoważnieniem Zarządu Osiedla wyrażonym w uchwale nr II/6/VIII/2019 Rady Osiedla 
oraz przedstawienie bieżącej informacji z prac Zarządu w okresie między sesjami Rady. 

Przewodniczący Zarządu poinformował, że odbyło się spotkanie z Zarządem Zieleni Miejskiej,  
na którym ustalono zakres prac związanych z utrzymaniem terenów na Osiedlu, a w szczególności 
skupiono się na obiekcie przy ul Braniewskiej. Powiedział, że na wyżej wymienionym obiekcie ma 
nastąpić modernizacja sieci elektrycznej oraz przestawienie kontenerów. Wspomniał również 
o postępach przy tworzeniu aplikacji, przy pomocy której będzie można zarezerwować korty.  
 
6A. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie wniosku do Zarządu Zieleni Miejskiej 

o dokonanie zmian w projekcie planu finansowego na 2024 rok.  
Przewodniczący Rady odczytał projekt uchwały. 
Pani Maria Najewska zapytała na czym ma polegać dalsza modernizacja placu zabaw  
przy ul. Architektów. 
Przewodniczący Zarządu powiedział, że na razie, po rozmowach z Dyrektorem ZZM, jest ogólny 
zarys projektu, a jego realizacja jest zależna od środków, którymi będzie dysponować Osiedle.  
Przewodniczący Rady wobec braku uwag zarządził głosowanie. W głosowaniu wzięło udział 
11 radnych. Wyniki: 
- za – 11, 
- przeciw – 0, 
- wstrzymało się – 0. 
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Uchwała nr LXX/229/VIII/2023 stanowi załącznik nr 3 do protokołu. 
 
7. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zaopiniowania projektów zgłoszonych 

do Poznańskiego Budżetu Obywatelskiego 2024. 
Przewodniczący Rady odczytał projekt uchwały, a następnie kolejno poddał pod głosowanie 
projekty zgłoszone w ramach PBO 2024. W głosowaniach wzięło udział 11 radnych. Wyniki: 
1) „Aktywnie i Sportowo – życie na kolorowo!” 
- za — 10, 
- przeciw —0, 
- wstrzymało się —1. 
2) „Duży Plac zabaw Krzyżowniki — Słupska” 
- za —10, 
- przeciw —0, 
- wstrzymał się —1. 
3) „Kultura dla mieszkańców Krzyżownik – Smochowic i Kiekrza” 
- za —11, 
- przeciw —0, 
- wstrzymał się —0. 
4) „Kultura na Fyrtlach: Podolany, Strzeszyn, Kiekrz, Smochowice” 
- za —11, 
- przeciw —0, 
- wstrzymał się —0. 
5) „Ławeczka” 
- za —10, 
- przeciw —0, 
- wstrzymał się —1. 
6) „Nasz Sportowy Fyrtel – zajęcia aktywizujące mieszkańców” 
Pani Magdalena Ratajczak zwróciła uwagę, że docierają do niej głosy mieszkańców odnośnie 
trudności w skontaktowaniu się z koordynatorem projektu.  
Pan Zygmunt Pawlik powiedział, że koordynatorzy często prowadzą zajęcia i najlepszą formą 
kontaktu w takim przypadku jest wiadomość SMS. 
- za —10, 
- przeciw —0, 
- wstrzymał się —1. 
7) „Plac zabaw Smochowice” 
Przewodniczący Rady zwrócił uwagę na fakt, że projekt nie jest rekomendowany przez Radę 
Osiedla. Wyjaśnił, że na wskazanym terenie realizowana jest już inwestycja ze środków 
przekazanych przez Radę Osiedla, co uniemożliwia realizację projektu PBO w tym miejscu. 
Wyjaśnił również w jaki sposób mogło dojść do pozytywnego zaopiniowania wniosku przez 
wydziały, mimo naruszenia zasad regulaminu PBO.  
Przewodniczący Zarządu oznajmił, że jest niezadowolony z tego faktu, iż jako zarządca tego 
terenu nie został poproszony o wydanie opinii na temat tego projektu wcześniej.  
- za —11, 
- przeciw —0, 
- wstrzymał się —0. 
8) „Rowerowy Strzeszyn” 
- za —11, 
- przeciw —0, 
- wstrzymał się —0. 
Przewodniczący Rady wobec braku uwag zarządził głosowanie nad całością uchwały. 
W głosowaniu wzięło udział 11 radnych. Wyniki: 
- za – 11, 
- przeciw – 0, 
- wstrzymało się – 0. 
Uchwała nr LXX/230/VIII/2023 stanowi załącznik nr 4 do protokołu. 
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8. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zaopiniowania propozycji podziału Osiedla 

Krzyżowniki-Smochowice na okręgi i obwody głosowania w wyborach do rady osiedla. 
Przewodniczący Rady odczytał projekt uchwały oraz przedstawił proponowany podział Osiedla 
w wyborach do rad osiedli.  
Głos zabrał p. Henryk Lubawy. Stwierdził, że zaproponowany podział osiedla jest 
niereprezentatywny i nie będzie odzwierciedlał faktycznego stanu poparcia kandydatów do Rady. 
Wygłosił zdanie, że wprowadzi to duże zamieszanie wśród wyborców. 
Przewodniczący Rady poparł wypowiedź przedmówcy. Oznajmił, że mieszkańcy są 
przyzwyczajeni do dotychczasowego sposobu głosowania, a nowa formuła wyborów może okazać 
się zbyt skomplikowana.  
Pan Andrzej Dłutkowski wyraził, że jego zdaniem działania, które zostały podjęte w tym zakresie, 
oznaczają ograniczenie i wpływanie na działalność jednostek pomocniczych.  
Przewodniczący Rady wobec braku uwag zarządził głosowanie. W głosowaniu wzięło udział 
11 radnych. Wyniki: 
- za – 11, 
- przeciw – 0, 
- wstrzymało się – 0. 
Uchwała nr LXX/231/VIII/2023 stanowi załącznik nr 5 do protokołu. 
 
9. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie stanowiska Rady Osiedla dotyczącego 

projektu uchwały Rady Miasta Poznania w sprawie szczegółowych zasad naliczania 
środków budżetowych dla osiedli. 

Przewodniczący Rady odczytał projekt uchwały. 
Przewodniczący Zarządu poinformował, że większość Osiedli jest niezadowolonych 
z proponowanych zmian. Oznajmił, że jednym z minusów projektu jest brak naliczeń na podstawie 
podatku od nieruchomości. Stwierdził, że w ten sposób Osiedlom uszczupla się pula środków 
do wykorzystania. Powiedział, że Osiedle znajduje się na terenie Zachodniego Klina Zieleni i pod 
względem rozwojowym ma ograniczone możliwości. Jego zdaniem w wyniku nowego sposobu 
naliczeń środków Osiedle może stracić. 
Przewodniczący Rady odniósł się do słów przedmówcy. Jego zdaniem naliczenia na podstawie 
podatku od nieruchomości miał zachęcić Osiedla do pozyskiwania nowych inwestycji, 
a mieszkańcom wynagrodzić niedogodności związane z ich realizacją. 
Pani M. Najewska wyraziła wątpliwość, czy zdanie Rady Osiedla zostanie wzięte pod uwagę 
i przytoczyła przykład prac nad studium, gdzie głos Rad nie był wzięty pod uwagę.  
Przewodniczący Rady odniósł się do ograniczania kompetencji Rady Osiedla. 
Pan A. Dłutkowski powiedział, że jego zdaniem rola Osiedla jest deprecjonowana. Zaproponował 
wspólnie działanie z pozostałymi Radami, aby wpłynąć w tym zakresie na Radę Miasta.  
Pan R. Sekulski zapytał czy Podkomisja Rady Miasta obradowała nad tą sprawą i na jakich 
materiałach bazowała. Chciałby się również dowiedzieć kiedy ten projekt trafi pod obrady Rady 
Miasta. 
Przewodniczący Rady odpowiedział, że jeszcze nie jest znany dokładny termin wprowadzenia 
projektu do porządku obrad Rady Miasta.  
Pan A. Dłutkowski powiedział, że nie zgadza się z tym, aby Rada Miasta w taki sposób wpływa 
na kreowanie wydatków osiedla. 
Pan R. Sekulski zapytał czy będą materiały uzasadniające propozycję naliczania środków. 
Przewodniczący RO powiedział, że materiały były przesłane, ale nie zawierają one prognoz 
finansowych jakby miało to się kształtować w następnych latach i wpływało na finanse Osiedla. 
Przewodniczący Zarządu przytoczył przykład utrzymania koszy na śmieci, na które według nowych 
zasad miałoby łożyć teraz osiedle. Stwierdził, że Rada Osiedla i tak już musi przeznaczać środki 
na zakup i montaż koszy, a teraz dodatkowo będzie je jeszcze musiała utrzymywać przez 
określony okres czasu.  
Przewodniczący Rady wobec braku uwag zarządził głosowanie. W głosowaniu wzięło udział 
11 radnych. Wyniki: 
- za – 11, 
- przeciw – 0, 
- wstrzymało się – 0. 
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Uchwała nr LXX/232/VIII/2023 stanowi załącznik nr 6 do protokołu. 
  
10. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie wniosku do Zarządu Zieleni Miejskiej 

o dokonanie zmian w planie finansowym na 2023 r. 
Przewodniczący Rady odczytał projekt uchwały i wobec braku uwag zarządził głosowanie. 
W głosowaniu wzięło udział11 radnych. Wyniki: 
- za – 11, 
- przeciw – 0, 
- wstrzymało się – 0. 
Uchwała nr LXX/233/VIII/2023 stanowi załącznik nr 7 do protokołu. 
 
11. Wolne głosy i wnioski. 
Przewodniczący Zarządu zaprosił na wydarzenie w ramach projektu „Rusałka – jezioro, które 
łączy” organizowane przez Bark Kultury podczas, którego zaprezentowane zostaną listy Zalmana 
Kłodawskiego, jednego z więźniów obozu Steineck, który działał na terenie Krzyżownik podczas 
II wojny światowej. Oprócz tego Przewodniczący Zarządu poinformował o odbywającym się 
Festiwalu Kierskim.  
Pan H. Lubawy zakomunikował, że w ostatnim czasie odbyło się zwiedzanie, miłośników 
fortyfikacji, schronu przy ulicy Słupskiej. Stwierdził, że przydałoby się zamontować oznaczenia 
kierunkowe do zabytków i atrakcji znajdujących się na terenie Osiedla. 
Głos zabrał pan Maciej Bedyński. Nawiązał do słów Jarosława Kaczyńskiego, że Polska jest jedna 
i jego zdaniem Osiedle też jest jedno i że nie zgadza się z takimi dziwnymi podziałami.  
 
12. Zakończenie sesji. 
Wobec wyczerpania porządku obrad Przewodniczący Rady o godz. 20:30 zamknął LXX sesję 
Rady Osiedla Krzyżowniki-Smochowice. 
 
 
 
Protokolant        Przewodniczący Rady Osiedla 
 
 

Sulisława Głodowska       Przemysław Polcyn 


